
اقتصادی 6

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی هرمزگان:

هرمزگان به لحاظ جایگاه اقتصادی 
نیازمند نگاه ویژه است

گروه اقتصادی - مدیرکل امور اقتصادی و دارایی هرمزگان گفت: 
با توجه به جایگاه اقتصادی هرمزگان در کشــور، این استان نیازمند نگاه 
ویژه است.  مهدی دسینه در نشست دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در خصوص تبیین اهداف، برنامه ها و ماموریت های پیش روی 
وزارت اقتصاد با دستگاه های تابعه گفت: استان هرمزگان در بیشتر حوزه 
های اقتصادی در کشور پیشتاز است و با توجه به موقعیت ویژه اقتصادی 

استان هرمزگان، نگاه ویژه ای را نیز می طلبد. 
نماینده وزیر اقتصاد در هرمزگان در بیان مشکلات موجود در استان 
بیان داشت: قوانین و مقررات اقتصادی موجود در مناطق آزاد تجاری باید 
در راســتای کمک به سرزمین اصلی باشد و افزودند هرمزگان در کسب 
درآمدهای اســتانی جزء شش استان اول کشور محسوب می شود و در 
جلب و جذب ســرمایه گذاری خارجی در کشــور رتبه سوم، رتبه اول 
درآمدهای گمرکی، رتبه برتر تحقق درآمدهای مالیاتی در کشــور، رتبه 
اول فروش اموال تملیکی و به تبع آن گردش مالی بالای بانک ها و بیمه 
های استان همگی بیانگر جایگاه خاص هرمزگان در اقتصاد کشور است. 
دســینه در بخــش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به وضعیت 
نامناســب زیرساختها و انبارهای اموال تملیکی در استان، گفت شرکت 
ها و بنگاه های اقتصادی که در این استان فعالیت دارند باید مطابق قانون 
مالیات خود را در همین استان پرداخت کنند. وی افزود: گاهاً مشاهده می 
شود که قراردادهای بیمه ای شرکتهای بزرگ مستقر در استان هرمزگان، 
در سایر استان ها منعقد می شود و منابع بانک های مستقر در مناطق آزاد 
نیز در اســتان قابل استفاده نمی باشــد و عدم بهره مندی استان از منابع 
گمرکات اســتان را یادآور و همچنین خواستار تدوین و تجدید قوانین 
گمرکــی در خصوص واردات ملوانی و ته لنجی شــدند. ما با تمام این 
مشکلات به آینده امیدواریم و برای تحقق اهداف، برنامه ها و مأموریت 

های جدید پیش رو از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم بود.

گروه اقتصادی - معاون وزیر 
راه و شهرســازی از آغاز ششــمین 
دوره ثبــت نام مســکن حمایتی در 

آینده نزدیک خبر داد.
محمود محمودزاده در پاسخ به 
این ســوال که آیا طرح جهش تولید 
مســکن مصوب مجلس متفاوت از 
طرح مســکن ملی به اجرا می رسد، 
اظهار داشت: در ابتدا باید تاکید کنم 
که هر تصمیمی که دولت ســیزدهم 
برای پروژه حمایتی بگیرد شامل حال 
متقاضیان و ثبت نام کنندگان مسکن 
ملی هم می شــود و در این باره هیچ 

نگرانی نداشته باشند.
وی با بیان اینکه پروژه با شرایط 
یکســان برای تمام ثبت نام کنندگان 
حرکــت می کند، ادامــه داد: پس از 

اینکــه چارچوب طرح و ســاختار 
اجرایی جهش تولید مسکن به تایید 
مراجع ذی ربط رسید، اعلام عمومی 
خواهیم کــرد و هیچ محدودیت در 
ثبت نام ها وجود نخواهد داشت تمام 
واجدان شــرایط و افراد فاقد مسکن 
بــدون محدودیت امــکان ثبت نام 
در شــهرهایی که زمین تامین شده، 

خواهند داشت.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
درباره تغییر سامانه و سایت ثبت نام 
مسکن حمایتی گفت: سایت از نظر 
ســخت افزاری و نرم افزاری تغییری 
نمی کند و ممکن است صفحه ای به 
آن اضافه شــود و تفاوتی با صفحات 

قبلی ندارد.
ایــن اطمینــان را بــه ثبت نام 

کننــدگان و افرادی کــه وارد پروژه 
شــده اند می دهیم که برای مســکن 
حمایتی یک سیاســت واحد به اجرا 
می رســد و در این باره هیچ نگرانی 

وجود ندارد.
محمودزاده از آغاز ششــمین 
دوره ثبت نام مســکن برای واجدان 
شــرایط خبــر داد و گفت: به زودی 
ششــمین دوره ثبت نــام مســکن 
حمایتی آغاز می شود. البته یکسری 
امکانات جدید به این پروژه و طرح 
مســکن حمایتی اضافه شده است و 
فارغ از نام و... سیاســت دولت این 

اســت که حداکثر حمایت از پروژه 
مسکن حمایتی را انجام دهد بنابراین 
متقاضیان از این بابت نگران نباشند و 
بدون نگرانی ثبت نام و مراحل بعد از 

آن را طی کنند.
وی دربــاره رایگان بودن زمین 
در طرح جدید مسکنی اظهار داشت: 
درباره زمین مورد نیاز ساخت مسکن 
حمایتی قانون اراضی 99 ساله را در 
نظــر گرفته که اصطلاحا به آن زمین 
رایــگان می گوینــد. در پروژه های 
حمایتــی قیمت زمیــن را از قیمت 
تمام شــده مســکن جدا می کنیم و 

این اراضی تقریبا رایگان اســت و با 
یک اجــاره مختصری که به صورت 
سالانه پرداخت می شود این اراضی 
به صــورت 99 در اختیار متقاضیان 

قرار می گیرد.
معاون امور مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرســازی افــزود: 
البتــه مســکن مشــارکتی موضوع 
کامــلا متفاوتــی دارد کــه در این 
پروژه ها آورده دولت زمین با قیمت 
کارشناسی است و سازنده با برآورد 
قیمت تمام شده، در این پروژه حضور 
پیدا می کند و پس از اتمام کار تقسیم 

سهمی بین دولت و سازنده صورت 
می گیرد. این پروژه های مشــارکتی 
تولید مسکن برای گروه و دهک های 
متوســط به بالا هســتند. اما ساختار 
 پروژه های مشــارکتی کاملا متفاوت 

است.

معاون وزیر راه وشهرسازی خبر داد:

ارایه زمین ۹۹ ساله به واجدان شرایط

گــروه اقتصــادی - بالاخره 
دولتی ها تصمیم گرفتن به داد اصناف 
زخم خورده از کرونا برســند. کسب 
و کار های کشــور در دوران درگیری 
با کرونــا بار ها و بار هــا با تعطیلی و 
محدودیت های کرونایی مواجه شدند 
که در کنار کاهش خرید و فروش های 
انجام شده فشــار زیادی را بر دوش 
آن هــا انداخــت. با اعــلام تعطیلی 
صنوف دولت وعــده جبران ضرر و 
زیان و پشــتیبانی از آن ها را داد. حالا 
دولت ســیزدهم نیز قصد دارد با ارائه 
تســهیلات کرونایی ضرر و زیان این 

اصناف را مجدد جبران کند.
مهلــت ثبــت نام تســهیلات 
کرونایی تا آذرماه تمدید شــده، برای 
همــه اصناف به همین انــدازه یعنی 
۱۲ تــا ۱۶ میلیون بــه ازای هر نیروی 
کار اســت. صفایی ســخنگوی اتاق 
اصناف ایــران اظهار کرد: مهلت ثبت 
نام برای دریافت تسهیلات کرونایی 
اصناف تا پایان آذرماه امســال تمدید 
شد. این تسهیلات به ۱۴ گروه شغلی 
پرداخــت می شــود، گروه هایی که 
جزو حســاس ترین گروه ها هستند و 
بیشترین آسیب را در دوران کرونایی 

دیده اند.
ســخنگوی اصناف ایــران بیان 
کرد: این ثبت نام باید از طریق سامانه 
کارا صورت گیــرد و اصناف تا آخر 
پاییز فرصت ثبت نام دارند؛ همچنین 
بانک ها نیز تا بهمن ماه مکلف هستند 
که این تسهیلات را پرداخت کنند. از 
شرایط این تسهیلات می توان به سود 
۱۳ درصد، ۲ ماه تنفس و اقساط ۲ ساله 

اشاره کرد.
اما تســهیلات برای تالاردار ها 

متفاوت از ســایر اصناف است. تالار 
دار ها در بین تمام صنوف بیشــترین 
آسیب را دیدند و فعالیت آن ها در این 
مدت به طور کامل منع شد و به همین 
دلیل تســهیلات در نظر گرفته شــده 
برای آن ها متفاوت از ســایر اصناف و 

کسب وکار ها است.
وام کرونایــی متفــاوت برای 

تالاردارها و مشاغل مرتبط
احسان سقایی معاون اقتصادی 
و برنامــه ریزی اتاق اصنــاف ایران 
در گفت وگــو با خبرنــگار صنعت، 
تجارت و کشــاورزی گروه اقتصادی 
باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: یکی 
از رســته هایی که بعد از دوران شیوع 
کرونا در کشور آسیب دید، رسته تالار 
دار ها بود که شامل تالار های پذیرایی و 
باغ تالار ها می شود. این گروه به خاطر 
ســرمایه گذاری زیادی که در شــغل 
خود دارند، تعطیلــی اجباری باعث 
شــد که آسیب فراوانی را تجربه کنند. 
ضمن اینکه گروه های شغلی مختلف 

هم وابسته به این رسته هستند.
به گفته این مقام مسئول با توجه 
بــه این موضوع و بــا تلاش هایی که 
اتاق اصناف ایران در ستاد ملی مقابله 
با کرونا انجام داد، تالار دار ها نیز جزو 
۱۴ گروهــی قرار گرفتند که آســیب 
جدی به آن ها خورده اســت؛ بنابراین 
دولت تصمیم گرفت که از این گروه با 
اعطای تسهیلات بانکی یا معافیت های 

مالیاتی و بیمه ای حمایت کند.
ســقایی گفــت: اتــاق اصناف 
اطلاعیه ای به تمامی اتاق های سراسر 
کشور صادر کرده است تا با همکاری 
اتحادیه ها ایــن واحد های صنفی به 
جز تالاردار ها وارد سامانه کارا شوند 

و ثبــت نام خود را انجــام دهند و در 
نهایت از این تسهیلات بهره مند شوند.

او ادامــه داد: زمانــی کــه برای 
این موضوع اعلام شــده بود، تا آخر 

شهریور ماه بود، اما متاسفانه در مدت 
تعیین شــده خیلی از این تالار ها اقدام 
به ثبت نــام نکردند و دلیل آن نیز این 
بود که اطلاع رســانی درســتی انجام 

نشده بود. به همین خاطر با تلاشی که 
مجددا اتاق اصناف ایران با ســتاد ملی 
مقابله با کرونا بــه خصوص با ورود 
دولت جدید انجام داد، تصمیم گرفته 

شــد که این تسهیلات کرونایی که به 
واحد های صنفی داده می شد به مدت 

سه ماه دیگر تمدید شود.
این مقام مســئول ادامه داد: اتاق 
اصنــاف ایــران مجددا بــا اتاق های 
اصناف سراســر کشــور نامه نگاری 
کرده اســت که با همکاری اتحادیه ها 
و واحد های صنفی این واحد ها فرایند 
ثبت نام خود را انجام دهند و اطلاعات 
خودشــان را به اتحادیه ها اعلام کنند 
و در نهایت اتحادیه ها هم فرآیند های 

بعدی آن را طی کنند.
سقایی تاکید کرد: خود تالار داران 
لزومی ندارد که به صورت تکی به ثبت 
نام در سامانه کارا بپردازند، چرا که تنها 
با مراجعه به اتحادیه فرآیند لازم برای 

این واحد ها انجام می شود.
گفتنی است، تســهیلات تالار 
دار ها به این صورت است که تالار ها 
تا متراژ ۲۰۰ متر یا تالار های پذیرایی 
تا ۴۰۰ متر باغ تالار، ۱۵۰ میلیون تومان 
سقف تسهیلات و تالار های بین ۲۰۰ 
تا ۵۰۰ متر تالار های پذیرایی یا ۴۰۰ تا 
۱۰۰۰ متر باغ تالار، ۳۰۰ میلیون تومان 
و بالای ۵۰۰ متر تالار پذیرایی یا بالای 
۱۰۰۰ متر باغ تالار، ۴۵۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت می کنند. همچنین 
این تسهیلات سه ماه استراحت دارند 
و بعد از ســه ماه اقســاط آن شــروع 
می شود. ســود این تسهیلات هم ۱۲ 
درصــد و بازپرداخت آن هم ۲۴ ماهه 

خواهد بود.
تســهیلاتی که اگر چه خنده را 
روی لــب برخی از کســبه آورد، اما 
اغلب فعالان صنفی باور داشــتند که 
مبلغ تسهیلات اعلامی دولت مشکلی 
حل نخواهد کرد چه تالار دار ها و چه 

اصناف مقدار مبلــغ اعلامی را کافی 
نمی دانستند.

پیگیری های میدانــی ، در بازار 
نشــان می دهد هزینه های واحد های 
صنفی و زیانی که به آن ها وارد شــده 
بیش از مبلغ در نظر گرفته شــده برای 
آن هاســت. از طرفــی دریافت این 
تســهیلات نیاز به درگیری و پیگیری 
اداری دارد و اغلــب فعــالان صنفی 
ترجیح می دهند فعالیت کسب و کار 
خــود را زنده نگه دارند به جای آن که 
کار را تعطیل کرده و به دنبال دریافت 
مبلغ کوچکی وام باشند. گاهی کرایه 
ماهانه مغــازه هر کدام از این واحد ها 
چند برابر تسهیلات پیشنهادی است.

خســرو ابراهیمــی نیــا رئیس 
اتحادیه تالار هــای پذیرایی و تجهیز 
مجالس تهــران از ریزش بیش از ۵۰ 
درصدی تــالارداران در پی شــیوع 
ویــروس کرونا خبــر داد و گفت: با 
توجه به برخی شرایط ارائه تسهیلات 
کرونایــی، فقــط ۱۰ تــا ۱۵ درصد 
تالارداران می توانند از آن استفاده کنند.
او با اشــاره به این که برخی تالار 
داران خانه و زندگی خود را برای حفظ 
فعالیتشــان فروختند و مبلغ اعلامی 
دولت درباره زیان آن ها ناچیز اســت؛ 
اظهار کرد: افراد زیادی در حال حاضر 
قادر به ثبت نام در ســامانه کارا برای 
دریافت تسهیلات ۱۵۰ تا ۴۵۰ میلیون 
تومانی تالارداران نیستند، چرا که قبلا 

وام دیگری دریافت کرده اند.
بــه گفته وی مشــکل دیگر این 
اســت که اگر تالارداران مستاجرانی 
هســتند که یا قرارداد آن ها تمام شده 
یــا به دلیل عقب افتادن اجاره طی یک 
ســال و نیم گذشــته با مالکان درگیر 

هستند.
ابراهیمــی نیا با بیــان اینکه در 
چنین شــرایطی فقط ۱۰ تا ۱۵ درصد 
تــالارداران قــادر بــه دریافت این 
تسهیلات هستند، تصریح کرد: دولت 
باید با مســئولان اتحادیه این موضوع 
را کارشناســی کننــد تا مســتاجران 
ضمانت هــای اجرایــی خاص خود 
را ارائه کنند و نیازی نباشــد صاحب 
ملک هم سند بیاورد. دولت می تواند 
از اتحادیــه تاییدیه دریافت کند و بعد 
ضمانت های دیگری که مورد پذیرش 

بانک است را قبول کنند.
رئیس اتحادیه تالار های پذیرایی 
و تجهیز مجالس تهران همچنین گفت 
کــه بیش از ۵۰ درصد از تالارداران به 
دلیل آســیب های ناشــی از شــیوع 
ویــروس کرونا از این شــغل خارج 

شده اند. 
ایــن بــی اعتمادی و اســتقبال 
نکردن فعال هــای صنفی به خاطر بد 
عهدی های گذشــته است که حسابی 
برایشــان دردسر ساز شد. پیش از این 
هم وعده های زیــادی در حوزه های 
مالیات، جلوگیری از برگشت خوردن 
چک، جرائم بیمه و مواردی از این قبیل 
داده شــده بود، اما تمام صنوف تحقق 
آن را در ایــن مدت تکذیب می کنند.
این تســهیلات یک بار دیگر هم ارائه 
شــده بود دفعه قبل هم از آن استقبال 
نشد. بازاری ها در جای دیگری منتظر 
همراهی و کمک دولــت بودند مثل 
مالیات و بیمه، اما چنین اتفاقی محقق 

نشد. 
شاید باید برای تصمیم گیری در 
این حوزه بیش از این پای صحبت های 

فعال های صنفی بنشینند.

با گذشت دو سال از شیوع کرونا؛

آیا وام کرونایی گره ای از 
مشکلات صنوف باز کرد؟

تسهیلات کرونایی برای حمایت از اصناف ارائه شد اما فعالان بازار مبلغ آن را در این ضرر و زیان ناچیز و بی اثر می دانند
 و از بدقولی های گذشته گله مندند.

گروه اقتصــادی - درحالیکه 
یکــی از گلایه های مردم از شــبکه 
بانکی کشــور اخذ سود مرکب است، 
دبیر کل کانون بانک ها و موسســات 
اعتباری خصوصــی می گوید: هیچ 
یــک از بانک های دولتی و خصوصی 
کشور ســود مرکب نمی گیرند و این 
وصله دروغی اســت کــه به بانک ها 

می چسبانند.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
بــه تازگــی در نامــه ای از رئیــس 
جمهور درخواســت کرده است تا به 
تولیدکنندگان بدهکار شــبکه بانکی 
کشــور در سقف مشــخصی مهلت 

شــش ماهه داده شود که بعد از حذف 
سود مرکب، بتوانند تسهیلات خود را 

تسویه کنند. 
در این بیــن، یکی از گلایه های 
مردم و تولیدکنندگان از شبکه بانکی 
اخذ ســود مرکب است؛ فرض کنید 
وامی با ســود ۲۰ درصــدی از بانک 
دریافت می کنید و پس از گذشت دو 
ماه نتوانید اقساط آن را بپردازید، در این 
زمینه یک وجه التزام یا جریمه دیرکرد 

به شما تعلق می گیرد. 
در ادامــه بانک ها به جای اینکه 
در ماه ســوم فقط وجه التزام را از اصل 
پول محاسبه کند، جریمه دیرکرد را از 

سود تعیین می کنند که این امر موجب 
می شود تا وام گیرنده چهار برابر وامی 
که گرفته است، بدهکار شبکه بانکی 

شود.
ماجرای حذف سود مرکب به این 
برمی گردد که این موضوع با بانکداری 
اســلامی در تضاد است و ضربه های 
ســنگینی  تولید و تولیدکنندگان وارد 
می کند، برای حذف این سود در نظام 
بانکی کشور اقدامات زیادی صورت 

گرفت تا در سومین گام و در قالب یک 
طرح دو فوریتی از ســوی نمایندگان 
حذف سودهای مرکب از جرائم بانکی 

به قانون در سال ۱۳99 تبدیل شد. 
ایــن قانون پــس از تصویب در 
مجلس شورای اسلامی )۱۱ شهریور 
۱۳9۸( و تاییــد مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام )۲۰ آذر ۱۳9۸( در 
اوایل دی ماه سال ۱۳9۸ قانون تسهیل 
تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی 

کشور از ســوی رئیس جمهور برای 
اجرا به وزارت امور اقتصادی و دارایی 

و بانک مرکزی ابلاغ شد.
اما اذعــان تولیدکنندگان حاکی 
از آن اســت که بانک ها همچنان سود 
مرکــب دریافت می کننــد که در این 
زمینه، محمد رضا جمشیدی، دبیر کل 
کانون بانک ها و موسســات اعتباری 
خصوصی در گفت وگو با ایســنا، در 
این رابطه اظهار کرد: اخذ سود مرکب 

وصله  دروغی اســت که به بانک های 
دولتــی و خصوصی می چســبانند 
درحالیکــه در اصل ســود مرکبی در 

بانک ها وجود ندارد. 
وی افــزود: ادعــای افرادی که 
می گویند بانک ها ســود مرکب اخذ 
می کنند، این است که فردی با دریافت 
وام ۱۰۰ میلیونی از بانک ها یا جنسی 
می خــرد و یا در طرحی مشــارکت 
می کند که پیش بینی می شــود پس از 

یکسال با فروش آن کالا و سود حاصل 
از آن، ایــن مبلغ به ۱۲۰ میلیون تومان 
برســد که سود حاصل شده به نسبتی 
که از قبل تعیین می شــود، بین بانک و 

مشتری توزیع می شود. 
جمشــیدی ادامه داد: وام گیرنده 
کالایــی را کــه با وام بانــک خریده 
است، می فروشــد و سود می کند اما 
در سررســید، فرد به بانک ســود را 
نمی پردازد درحالیکه آن شــخص از 
فروش کالا ســود برده است. در این 
زمینه، بانک در تعیین جریمه دیرکرد 
هم مبلغ اصلی وام و هم ســودی که 
پیش از این بین بانک و مشتری توافق 

شده است را لحاظ می کند زیرا حق و 
طلب بانک در سررســید ۱۲۰ میلیون 
تومان نه ۱۰۰ میلیون تومان اســت که 
جریمه دیرکرد را برمبنای آن حساب 
کند اما گفته می شود که بانک باید فقط 
از اصل سرمایه سود بگیرد درحالیکه 
ســود حاصل از سرمایه حق و طلب 
بانک اســت.  دبیر کل کانون بانک ها 
و موسسات اعتباری خصوصی تاکید 
کــرد: در هیچ از بانک هــای دولتی و 
خصوصی سود مرکب وجود ندارد و 
این  القابی دروغینی است که به بانک ها 
نســبت می دهند تــا از آن نفع خود را 

ببرند.

گروه اقتصــادی - نایب رییس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: یکی از ایراداتی که 
شورای نگهبان به مصوبه مجلس مبنی 
بر واردات خودرو در ماده ۴ داشــت، 
مربوط به ارز بدون منشــا بود که گفتند 
ابهام دارد و باید توضیح داده شود. علی 
جدی در مورد ایرادات شورای نگهبان 
به طرح واردات مشروط خودرو اظهار 
کرد: یکی از ایراداتی که شورای نگهبان 
به مصوبــه مجلس مبنی بــر واردات 
خودرو در ماده ۴ داشت، مربوط به ارز 
بدون منشا بود که گفتند ابهام دارد و باید 
توضیح داده شود. مورد دیگر این بود که 
طبق طرح مقررات اجرای این طرح به 
وزارت صمت سپرده شده بود که گفتند 
حد این مقررات مشخص نیست و باید 
شفاف تر شــود. ایراد سوم هم مربوط 
هیئت عالی نظارت بر سیاســت های 

کلی نظام بــود که گفتند این مصوبه با 
سیاست های عالی نظام مغایرت دارد و 
باید در این مورد توضیح داده شود. وی 
افــزود: در مورد ابهامی که در ارز بدون 
منشا به آن اشاره شده، قطعا در کمیسیون 
مطرح شده و شــفاف خواهد شد. در 
مورد مغایرت با سیاست های کلی نظام 
هم توضیحاتی برای دفاع ارائه می دهیم 
که این مصوبه در عمل با سیاست های 
نظام مغایرت ندارد بلکه به نوعی مکمل 
تولید داخلی است. اگر تولید داخلی ما 
کفاف دهد و جوابگوی تقاضا باشد ما 
دیگر نیازی به واردات نخواهیم داشت 
اما در صورتی که که تولید داخل عملا 
کمتر از تقاضا و به تبع آن باعث تنش در 
بازار اســت، بهتر است یک مسیر برای 
واردات خودرو تعریف شــود که این 
هم در قانون دیده شــده است. جدی 
همچنین توضیــح داد: در مورد ارز نیز 

طبق مصوبه اســتفاده از ارزهایی مجاز 
بــود که تعهــد ارزی ندارند برای مثال 
می تــوان به ارزهایی که هموطنان ما در 
خارج از کشــور دارد اشاره کرد. با این 
ایراد شورای نگهبان منشا این ارزها باید 
مشخص تر و شفاف تر شود. وی اضافه 
کرد: در مورد ایراد دوم باید شفاف شود 
کــه حوزه اختیار وزارت صمت به چه 
میزان اســت؟ آیا طبــق مصوبه اختیار 
قانون گذاری به این طرح داده شده یا در 
حد مقررات و بخشــنامه ها است؟ این 
بند ایهام دارد به طوری که حتی می توان 
برداشت کرد که اختیار قانون گذاری به 
وزارت صمت داده شده است در حالی 
که بیشــتر بررســی مقررات و صدور 
بخشــنامه است. قانون مشخص است 
ولی برای اجرای قانون باید آیین نامه ای 
تبیین شود. نایب رییس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی تصریح 

کرد: هیئت عالی نظارت بر سیاست های 
کلی نظام ایراداتی به طرح داشته که این 
ایرادات را طی نامه ای به شورای نگهبان 
اعــلام کردند و آنهــا نیز عین نامه را به 
مجلس ارجاع داده اند. ایراد هم مبنی بر 
مغایرت طرح با سیاست های کلی نظام 
بود که ما توضیح لازم را در پاسخ به این 

نامه خواهیم داد.
وی افــزود: کمیســیون باید این 
پاســخ ها را تهیه کند که به محض تهیه 
آن در اولین جلسه صحن در دستور قرار 
می گیرد تا به ســرعت پاسخ داده شود. 
هر زمان که کمیســیون نظر خود را به 
هیئت رییسه تحویل داد، هیئت رییسه 
باید در اولین جلســه صحن که بعد از 
آن برگزار می شــود این موضوع را در 

دستور قرار دهد. اگر یکشنبه بتوانیم در 
کمیسیون به جمع بندی برسیم تا سه شنبه 
هفته بعد می تواند در صحن مطرح شود. 
در صورت طولانی شــدن فرآیند هم 

حداکثر دو هفته طول می کشد.
جــدی همچنین متذکر شــد: ما 
ایرادات شــورای نگهبان را قطعا رفع 
ابهام می کنیم، در مورد شورای نگهبان 
هم اینطور نیست که با تعامل بتوان کار را 
ییش برد بلکه با قانون آن را می سنجند و 
باید شفاف باشد. اما در مورد هیئت عالی 
نظارت بر سیاست های کلی نظام باید با 
آنهــا ارتباط بگیریم و با تعامل و دفاع از 

مصوبه، مشکل را حل کنیم.
وی در ادامه بیان کرد: ما معتقدیم 
این طرح می توانــد کمک کند تا بازار 

خودرو آرام شــود، در عین حال هیچ 
ضــرری هم بــه تولید داخلــی وارد 
نمی شــود. کار کارشناســی زیادی در 
این مورد شــده و اخبار و اسناد زیادی 
بررسی شده اســت. بنابراین ما تلاش 
خود را خواهیم کرد تا این طرح اجرایی 
شود چراکه به نفع خودروساز، قطعه ساز 
و مصرف کننده اســت.جدی  در پاسخ 
به ســوالی پیرامــون آخرین وضعیت 
طرح عرضــه خودرو در بورس گفت: 
عرضه خــودرو در بورس طرح بعدی 
اســت که فعلا در کمیسیون است. اگر 
طرح واردات خــودرو به خوبی پیش 
برود بخشــی از مشکلاتی که قرار بود 
با عرضه خودرو در بورس حل شــود، 
حل خواهد شد. افزایش سطح عرضه 

و متعادل شــدن آن با تقاضا و شــکل 
گرفتن رقابت می تواند بازار خودرو را 

از وضعیت فعلی خارج کند.
وی در پایــان اضافه کرد: دولت 
نیز در مــورد عرضه خودرو در بورس 
مانند آنچه در ســیمان اتفاق افتاد اقدام 
کند. امــا از آنجا که در دولت قبلی این 
موضوع جدی گرفته نمی شد و در مورد 

آن کم کاری می شد ما مجبور به تبدیل آن 
به قانون بودیم. اما اگر دولت اقدام کند 
تا بازار رقابتی تر شــده مشکلات کمتر 
شود، می تواند در جهت اجرا اقدام کند. 
اگر دولت مصر به شفاف سازی نباشد 
مــا کار تبدیل به قانون را ادامه خواهیم 
داد. بنابراین این طرح فعلا اولویت اول 

کمیسیون نیست.

گروه اقتصادی - معاون دریایی 
اداره کل بنــادر و دریانوردی اســتان 
هرمزگان گفت: بیش از ۴ هزار و ۷۰۰ 
عملیات راهنمایی کشتی ها در شش 
ماهه ســال جاری به صورت شــبانه 
روزی و بــدون وقفه با ایمنی کامل به 
همت راهنمایان در بنادر استان انجام 

شده است.
اســماعیل مکی زاده با اشاره به 
فعالیت راهنمایان در بنادر هرمزگان 
طی شش ماهه اول سال ۱۴۰۰، اظهار 
کرد:  این عملیات ها شامل پهلودهی، 

جداســازی و جابجایی شناورها می 
باشد که توســط ۳۶ راهنما صورت 

گرفت است.
وی بــا بیــان اینکــه خدمات 
راهنمایی کشتی به منظور ارتقا سطح 
ایمنــی و امنیت بنــادر ، آبراهه ها و 
حفاظــت از محیط زیســت در تمام 
بنــادر مطرح دنیا در بالاترین ســطح 
ممکن و توسط نیروهای متخصص و 
زبده انجام می شود، ادامه داد: عملیات 
های راهنمایی کشتی براساس برنامه 
و بــدون وقفــه در شــرایط متاثر از 

شــیوع ویروس کرونا و گاها از مبدا 
کشــورهای درگیر با این ویروس به 

انجام رسید.
 مکــی زاده بــا بیــان اینکه در 
این مدت به منظور تامین ســوخت 
پالایشگاه بندرعباس بیش از ۳ مورد 
عملیات  ) STS( کشــتی به کشتی 
سوپر تانکرها توســط راهنمایان به 
ثبت رســیده اســت، اظهار کرد:  ۱۶ 
موسسه آموزش دریانوردی در استان 
هرمزگان فعالیت می کنند و ۲۳ دوره 
عناوین آموزشــی دریانوردی در این 

موسسه ها برگزار می شود.
وی ادامــه داد: بنــادر اســتان 
هرمــزگان از ۳۶ راهنما بهره برده که 
تعداد ۱۷ نفر راهنمای ارشــد، ۱۲ نفر 
از آنهــا راهنمایان درجــه دو، ۴ نفر 
راهنمای درجه ســه و تعــداد ۳ نفر 

دیگر را کارآموزان تشکیل می دهند.
در حــال حاضر ۳۳ هــزار نفر 
دریانورد در استان هرمزگان مشغول 
فعالیــت بوده که از ایــن تعداد ۱۵۳ 
بانــوی دریانــورد در گســتره آبی 

هرمزگان فعالیت می کنند.

دبیر کانون بانک های خصوصی:

دروغ می گویند! بانک ها سود مرکب نمی گیرند

توسط نایب رییس کمیسیون صنایع مجلس  انجام شد ؛

تشریح سه ایراد شورای نگهبان به طرح واردات خودرو

ثبت ۴۷۰۰ عملیات ایمنی راهنمایی کشتی ها در بنادر هرمزگان

دولت باید با مسئولان اتحادیه این موضوع را کارشناسی کنند تا مستاجران ضمانت های 
اجرایی خاص خود را ارائه کنند و نیازی نباشد صاحب ملک هم سند بیاورد. دولت می تواند از 
اتحادیه تاییدیه دریافت کند و بعد ضمانت های دیگری که مورد پذیرش بانک است را قبول کنند.
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